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 2019شباط/فبراير  8

 المجلس الحاكم

 7البند 

 1البند 

 للاتحاد البرلماني الدولي 140الجمعية العامة الـ
 2019نيسان/أبريل  10 – 6الدوحة )قطر(، 

 

 ، ينظم الاتحاد البرلماني الدولي والبرلمان الأوروبي مؤتمر برلماني حول منظمة التجارة العالمية سنويا 2003منذ العام 
أو بمناسبة انعقاد المؤتمر الوزاري حول منظمة التجارة العالمية. إن المؤتمر هو منتدى لتبادل الآراء والمعلومات 
والخبرات بالإضافة إلى تعزيز بعض الأعمال المشتركة حول المواضيع المتعلقة بدور البرلمانات في معالجة قضاي 

 التجارة.

والبرلمانات والمجتمع لعظيمة كمنبر للحوار المتعلق بالتجارة بين الحكومات على مر السنوات، أثبت المؤتمر قيمته ا
 مفيدة للجميع. المدني بالإضافة إلى بناء قدرات البرلمانات في مسائل التجارة العالمية لجعلها

كانون   7و  6، انعقدت الدورة السنوية لمنظمة التجارة العالمية في مقر منظمة التجارة العالمية في 2018في العام 
  منظمة التجارة العالمية. اجهتهاو الأول/ديسمبر. انعقدت الدورة في سياق التحديت الصعبة التي 

فرصة للمشاركين لمناقشة هذه التحديت، بما في ذلك نشوء  مشارك، 250الذي حضره حوالى  المؤتمر تاحأ
التابعة لمنظمة التجارة  النزاعاتالمحدق بهيئة تسوية والشلل  الانفرادية،تجاه المتزايد نحو التدابير حروب تجارية، الا

 التكنولوجي السريع والتحديت المتعلقة بهذه القضاي. طورتال ،العالمية

 ،التحديت لهذه يللتصد   ،البرلمانية الطرق ذلك في بما ،مستدامة /الأمد وطويلة ةددمح اا طرق المشاركون استكشف
 .2030 عام بحلول أكثر والاستجابة بالكفاءة سمتت   للبقاء قابلة عالمية تجارة منظمة وجود ولضمان

 التقرير. في الملحق المرفق بهذاالتي تلخص الأعمال بعد المناقشة  اعتماد الوثيقة الختامية تم
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 2018الدورة السنوية للعام 

 للمؤتمر البرلماني حول منظمة التجارة العالمية

 العالمية: سبيل المضي قدما  منظمة التجارة 

 2018كانون الأول/ديسمبر   7-6جنيف، 

 بشراكة ما بين الاتحاد البرلماني الدولي والبرلمان الأوروبي  نظُمت

 (CR1)مقر منظمة التجارة العالمية، القاعة 

 2018 كانون الأول/ديسمبر  7الوثيقة الختامية تم اعتمادها في 
 

 النزعة في تعزيز تعددية الأطراف، ومكافحة دوراا محوريا منظمة التجارة العالمية منذ إنشائها  أدت -1
نظام تجاري متعدد الأطراف مفتوح وقائم على  عزيزوإقامة نظام عالمي شامل وت والأحادية،الحمائية 

ستند إلى التجارة الحرة الم الأطراف،قواعد وغير تمييزي. وما زلنا مقتنعين بأن النظام التجاري المتعدد 
وبالتالي خلق فرص  اقتصادية،يساعد على تحقيق نمو اقتصادي مستدام وتنمية  الجميع،والنزيهة لفائدة 

 .العمل وضمان الرفاه. نحن بحاجة إلى التأكد من أن العولمة هي لصالح جميع البلدان والمواطنين
 

أزمة له منذ إنشاء  شدفإن النظام التجاري المتعدد الأطراف القائم على القواعد يواجه أ ذلك،ومع  -2
التوترات التجارية التي  ازدادت حدةو  تقريباا،حيث توقفت وظيفته التفاوضية  العالمية،منظمة التجارة 

ظائف وهذا يهدد الو  .تعيين أعضاء جدد في جهاز الاستئنافحُظر و  قد تؤدي إلى حروب تجارية
عات از نلدولية وفي تقديم آلية تسوية الالأساسية للمنظمة في وضع القواعد الأساسية وهيكل للتجارة ا

 لأي منظمة متعددة الأطراف. الأكثر فعالية وتطوراا 
 

مما يؤدي إلى اتخاذ إجراءات من جانب واحد.  والحمائية،ية و القومية والشعب ارتفاعنشعر بالقلق إزاء   -3
ناقض جهودنا الجماعية الرامية إلى تعزيز النمو الاقتصادي الشامل والتنمية المستدامة. وهذا الاتجاه ي

يجب أن نعلم الناس في دوائرنا الانتخابية  البرلمانيين،نحن  الأمم،لنشر التعددية وتعزيز التعاون الدولي بين 
 من خلال إقامة تعاون دولي.

CL/204/7(g)-R.1 
 ملحق
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القادمة إذا كانت هناك إجراءات أكثر انفرادية يتم في الأشهر  فأكثر يمكن للأزمة أن تتعمق أكثر  -4

حتى  إلا الراهنة اعمل في حالتهتوالذي لا يمكن أن  الاستئناف،وإذا بقي الجمود في هيئة  فرضها،
. ولذلك نحث جميع الأعضاء على الاحترام الكامل لقواعد منظمة 2019ديسمبر كانون الأول/

على سبيل المثال  النزاعات،سرعة إلى إيجاد حل لهيئة تسوية مع السعي على وجه ال العالمية،التجارة 
من هيئة الاستئناف أو الحد الأقصى من  ممن خلال اقتراح قواعد انتقالية للأعضاء المنتهية ولايته

بما يضمن استقلالها مع ضمان بقاء القواعد ضمن حقوق  تقرير،الوقت المسموح به قبل نشر أي 
عالجة التدخل السريع لم. إننا ندعو جميع أعضاء منظمة التجارة العالمية إلى اوالتزاماته هيئة الاستئناف

مأزق هيئة تسوية المنازعات لأن هذا يمكن أن يقوض بشكل أساسي النظام التجاري المتعدد الأطراف 
 القائم على القواعد.

 
التجارة العالمية في ضوء نؤمن أيضاا أنه من الملح المباشرة في مناقشة الطرق والأساليب لتحسين منظمة  -5

التطورات الأخيرة، ومراجعة عدة جوانب لسير عمل منظمة التجارة العالمية بهدف زيدة فعاليتها 
يجب أن تسعى هذه المناقشات  التقيد بقيمها ومبادئها الأساسية وشرعيتها. عبروشفافيتها ونفوذها 

ة التحديت التي يواجهها النظام المتعدد إلى إيجاد طريقة تحت إشراف منظمة التجارة العالمية لمعالج
في منظمة التجارة  الذي يدعم الإصلاح الأساسي 20الأطراف. نرحب بإعلان رئيس مجموعة الـ 

 العالمية بهدف تحسين سير عملها، مع الإقرار بأهمية النظام التجاري المتعدد الأطراف.
 

المعاملات،  ولديه القدرة على تقليص تكاليفيؤمن التطور التكنولوجي فرصاا جديدة للتجارة الدولية  -6
ولكن سيغير أيضاا الطريقة الأساسية التي نعتمدها في التجارة. لا نزال في المراحل الأولى من التحول 
حيث الرقمنة والروبوتات والذكاء الاصطناعي وإنترنت الأشياء والطباعة الثلاثية الأبعاد ستحدث ثورة 

الإنتاج والعمل والتنقل والاستهلاك. في حين أن هذا التحول يؤمن فرص  في الطريقة التي نعتمدها في
جديدة وتطرح أيضاا تحديت أساسية وتنظيمية وغيرها وخاصة في البلدان النامية وفي البلدان الأقل نمواا 
التي لن تستفيد من الفرص بسبب الفجوة الرقمية الكبيرة. لذلك نحن بحاجة إلى نظام تجاري متعدد 

راف يستجيب إلى هذا الواقع ويتفادى العقبات والاضطرابات في البلدان النامية والبلدان الأقل الأط
 نمواا.
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في إطار معالجة الفجوة بين الجنسين في الاقتصاد الرقمي، ينبغي على المجتمع الدولي أن يؤم ن للنساء   -7

إمكانية الحصول بطريقة أفضل وأكثر إنصافاا على تكنولوجيا المعلومات والاتصالات وتحسين قدراتهن 
 من أجل تسخير المعلومات والتكنولوجيا كي يستطعن جني الفوائد.

 

ب البنية التحتية الملائمة، والقدرة التقنية والعلمية، والاستثمار، والتمويل التحديت الرئيسية يشكل غيا  -8
التي تواجهها البلدان النامية والبلدان الأقل نمواا في جني الفوائد الاقتصادية للتجارة العالمية. وإنه من 

هزة تماماا لبناء القدرات المناسبة ولديها الأهمية القصوى ضمان أن البلدان النامية والبلدان الأقل نمواا مج
حيز للسياسات للمشاركة بفعالية في التجارة العالمية وللاندماج في سلاسل القيمة العالمية، وفقاا 

 لأهدافها المتعلقة بالتنمية البشرية.
 

ة، وكذلك في نؤمن إيماناا تاماا أن للتجارة دوراا مهماا في المساهمة في تحقيق أهداف التنمية المستدام  -9
تنفيذ اتفاق باريس، الذي يعتبر حاسماا في مكافحة تغير المناخ. ونذكر الأعضاء في منظمة التجارة 
العالمية أن الاختتام الناجح لجولة الدوحة للتنمية هو بحد ذاته من أهداف التنمية المستدامة. وفيما 

ي على منظمة التجارة العالمية تحديد يتجاوز المفاوضات حول الإعانات المقدمة لمصائد الأسماك، ينبغ
المزيد من الإجراءات الملموسة من أجل تحقيق مستويت أعلى عالمياا عبر بذل الجهود المنسقة كي يتم 

 معالجة القضاي الأساسية للفقر، والجوع، وسوء التغذية في البلدان النامية والبلدان الأقل نمواا.
 

لتنمية المستدامة، توجد روابط قائمة بين المساواة بين الجنسين من أهداف ا 5كما هو محدد في الهدف    -10
والتنمية الشاملة للجميع. ويشكل تمكين النساء العامل الرئيسي للقضاء على الفقر، كما تشكل إزالة 
الحواجز التي تعترض مشاركة النساء في التجارة الأمر الحاسم للتنمية الاقتصادية. ومع الإشارة إلى أن 

ات الرسمية تُظهر مصداقية الجهات التي تقدم القروض الصغيرة، ينبغي تشجيع الحكومات الإحصائي
على خلق بيئة تنظيمية مواتية كي يتيح المقرضون أدوات قروض صغيرة أكثر للنساء والشباب. وننوه 

علان بعمل منظمة التجارة العالمية لدمج مراعاة المنظور الجندري في السياسات ودعوة الموقعين على إ
للوفاء بالتزاماتهم. ومع ذلك، إننا  2017بوينس آيرس حول التجارة وتمكين النساء الاقتصادي للعام 

نشدد على أهمية الحرص على أن التحرير التجاري والقواعد التجارية تؤثر إيجاباا على مكانة النساء 
 والفتيات.
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لمستدامة للنساء والشباب. لذلك، علينا نقر بأن ريدة الأعمال هي السبيل للعمل اللائق والمشاريع ا  -11
أن نعزز الإدماج المالي لمساعدة النساء والشباب في تحويل أفكارهم الإبداعية إلى خطط عمل ناجحة 

 عبر إزالة الحواجز التي تعترض ريدة الأعمال.
 

ندعو الأعضاء في منظمة التجارة العالمية إلى ضمان الشرعية والشفافية الديمقراطية عبر تعزيز البُعد   -12
البرلماني لمنظمة التجارة العالمية وإنشاء علاقة عمل رسمية مع المؤتمر البرلماني حول منظمة التجارة العالمية. 

عون بإمكانية أفضل للمشاركة في المداولات وفي هذا الصدد، نشدد على أهمية ضمان أن البرلمانيين يتمت
ويشاركون في صياغة قرارات منظمة التجارة العالمية وتنفيذها، وأن السياسات التجارية تم تدقيقها على 

 النحو المناسب لمصلحة مواطنيهم، عبر مراقبة تنفيذ القرارات والالتزامات التي اتخذها الأعضاء.     
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Since 2003, the Inter-Parliamentary Union and the European Parliament has been 
organizing the Parliamentary Conference on the WTO annually or on the occasion of the 
Ministerial Conference of the WTO. The Conference is a forum for the exchange of 
opinions, information and experience, as well as the promotion of common actions on 
topics related to the role of parliaments in addressing trade issues.   
 

Over the years, the Conference has proven its great worth as a platform for trade-related 
dialogue between governments, parliaments and civil society, as well as for building the 
capacity of parliaments in matters of international trade so as to make it beneficial to all. 
 

In 2018, the annual session of the Parliamentary Conference on the WTO was held on 
the premises of the WTO on 6 and 7 December. The session was held in the context of 
difficult challenges the WTO was confronted with.   
 

Attended by some 250 participants, the Conference offered the opportunity for 
participants to discuss these challenges, including emerging trade wars, the growing 
trend toward unilateral measures, the looming paralysis of the WTO Dispute Settlement 
Body, fast technological development, and the challenges related to these issues.  
 

The participants explored targeted and longstanding/sustainable oriented avenues, 
including parliamentary ones, to address these challenges, and to ensure a viable, 
efficient and more responsive WTO by 2030.  
 

An outcome document summing up the proceedings was adopted following the 
discussion and is in Annex to this report 
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2018 ANNUAL SESSION OF THE 
PARLIAMENTARY CONFERENCE ON THE WTO 

WTO: The way forward 
Geneva, 6-7 December 2018  

 

Organized jointly by the Inter-Parliamentary Union and the European Parliament 
(WTO Headquarters, Room CR1) 

 
 

OUTCOME DOCUMENT 
Adopted on 7 December 2018 

 
 
 
1.  The WTO has since its creation played a pivotal role in strengthening multilateralism, 
combating protectionism and unilateralism, establishing an inclusive world order and promoting an 
open, rules-based and non-discriminatory multilateral trading system. We remain convinced that 
the multilateral trading system, based on free and fair trade for the benefit of all, helps achieve 
sustainable economic growth and economic development, thus creating jobs and ensuring welfare. 
We need to make sure that globalization is for the benefit of all countries and citizens.  
 
2.  However, the rules-based multilateral trading system is facing its deepest crisis since the 
creation of the WTO, with its negotiating function almost stalled, trade tensions that may lead to 
trade wars and the appointment of new members of the Appellate Body being blocked. This 
threatens the basic functions of the Organization in setting essential rules and a structure for 
international trade and in delivering the most effective and developed dispute settlement 
mechanism of any multilateral organization. 
 
3.  We are concerned about the rise of nationalism, populism, and protectionism, which lead to 
unilateral actions. This tendency contradicts our collective efforts aimed at promoting inclusive 
economic growth and sustainable development. To disseminate multilateralism and promote 
international cooperation between nations, we, as parliamentarians, should educate people in our 
constituencies through forging international cooperation.  
 
4.  The crisis could deepen further in the coming months if more unilateral measures are 
threatened and imposed, and if the stalemate in the Appellate Body, which can only function in its 
current state until December 2019, remains. We therefore urge all Members to fully respect the 
rules of the WTO, while urgently seeking a solution for the dispute settlement body, for example 
through proposing transitional rules for outgoing members of the Appellate Body or maximum times 
allowed before the publication of a report, guaranteeing its independence while ensuring that rules 
remain within the rights and obligations of the Appellate Body. We call upon all Members of the 
WTO to urgently engage to address the impasse of the Dispute Settlement Body as this could 
fundamentally undermine the multilateral rule-based trading system.  
 
5.  We further believe that it is a matter of urgency to proceed with discussing the ways and 
means of improving the WTO in the light of the latest developments and to review several aspects 
of the functioning of the WTO with a view to increasing both its effectiveness, transparency, and 
authority through the upholding of its core values and fundamental principles, and legitimacy. 
These discussions should strive to find a way within the WTO umbrella to address the challenges 
facing the multilateral system. We welcome the recent G20 Leaders’ Declaration that supports the 
necessary reform of the WTO in order to improve its functioning, recognizing the importance of the 
multilateral trading system.  
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6.  Technological development provides for new opportunities for international trade and has the 
potential to substantially reduce the costs of transactions, but it will also fundamentally change the 
way we trade. We are still in the early phases of transformation where digitalization, robots, artificial 
intelligence, the Internet of Things and 3D printing will revolutionize how we produce, work, move 
and consume. While this transformation provides new opportunities, it also poses significant 
infrastructural, regulatory and other challenges, particularly for the developing countries and LDCs, 
which will not benefit from the opportunities due to the large digital divide. Thus, we need to make 
sure that the multilateral trading system responds to this reality and avoids asymmetries and 
disruption for the developing countries and LDCs. 
 
7.  In addressing the gender gap in the digital economy, the international community should 
guarantee women better and equal access to ICTs and improve their capacity to harness 
information and technology so that they can reap the benefits. 
 
8.  The lack of adequate infrastructure, technical and scientific capacity, investment and 
financing, are the main challenges faced by developing countries and LDCs in reaping the 
economic benefits of world trade. It is of utmost importance to ensure that all the developing 
countries and LDCs are equipped with adequate capacity building and policy space to actively 
participate in world trade and to be integrated into the global value chains, in line with their human 
development objectives. 
 
9.  We fully believe that trade has an important role to play in contributing to the achievement of 
the Sustainable Development Goals (SDGs), as well as the implementation of the Paris 
Agreement, which is crucial in the fight against climate change. We remind WTO Members that the 
successful conclusion of the Doha Development Round is an SDG in itself. Beyond the 
negotiations on fisheries subsidies, the WTO must now define more concrete actions to achieve 
higher standards globally through coordinated efforts to address the basic issues of poverty, 
hunger and malnutrition in the developing countries and LDCs. 
 
10.  As expressed in SDG5, there are established links between gender equality and inclusive 
development. Women’s empowerment is key to the eradication of poverty and removing barriers to 
women’s participation in trade is critical for economic development.  Noting that official statistics 
show the reliability of micro-credit providers, governments should be encouraged to create an 
enabling regulatory environment so that lenders make micro credit instruments more accessible to 
women and young people. We note the work of the WTO to mainstream the gender perspective 
into its policies and call upon the signatories to the 2017 Buenos Aires Declaration on Trade and 
Women’s Economic Empowerment to deliver on their commitments. However, we also stress the 
importance of ensuring that trade liberalization and rules positively impact the position of women 
and girls. 
 
11.  We recognize that entrepreneurship is a pathway to decent work and sustainable enterprises 
for women and young people. Therefore, we have to promote financial inclusion to help women 
and young people transform their creative ideas into successful business plans by removing 
barriers to entrepreneurship.  
 
12.  We call on WTO Members to ensure democratic legitimacy and transparency by 
strengthening the parliamentary dimension of the WTO and establishing a formal working 
relationship with the Parliamentary Conference on the WTO. In this regard, we stress the need to 
ensure that parliamentarians have better access to deliberations and are involved in the shaping 
and implementation of WTO decisions, and that trade policies are properly scrutinized in the 
interests of their citizens, by monitoring the implementation of the decisions and commitments 
undertaken by the Members.   
 

 


